
ـار
ــــ

خب
ا

http://irannewspaper.ir
editorial@irannewspaper.ir

 دوشنبه 30 خرداد 1401
 سال بیست و هشتم

 شماره 7936

سنا
 ای

س:
عک

عبدالحســین کلانتــری به عنــوان معــاون 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات 
دربــاره  »ایــران«  بــا  در گفت و گــو  فنــاوری  و 
آســیب های اجتماعــی در میان دانشــجویان 
اجتمــاع  و  دانشــگاه  از  دوری  از  متأثــر  کــه 
بوده، بیان کرد: نزدیک به ســه ســال پاندمی 
دانشــجویان  روی  عمیقــی  تأثیــرات  کرونــا 
گذاشــته اســت. درســت اســت که بر حســب 
ظاهــر فرایندهــای آموزشــی برقــرار بــوده و 
کلاس  به صــورت مجــازی ســر  دانشــجویان 
حضــور داشــتند، امــا از یک ســو دانشــگاه به 
حــوزه آموزش به صــورت یک طرفــه آن هم 
بــه شــکل مجــازی خلاصــه نمی شــود،بلکه 
ابعاد فرهنگــی اجتماعی دانشــگاه می تواند 
تــا  باشــد  مهم تــر  آن  آمــوزش  بخــش  از 
محیــط  در  زیســت  بواســطه  دانشــجویان 
دانشــگاه و متعلقاتش که شامل خوابگاه ها و 

مانند آن می شود ارتقای شخصیت پیدا کنند 
و جامعه پذیر شوند.

بــا  لــذا  کــرد:  خاطرنشــان  ادامــه  در  وی 
مجازی شــدن آموزش و غیر حضوری شــدن 
فراینــد  در  بزرگــی  اختــلال  عمــلًا  کلاس هــا 
جامعه پذیری دانشــجویان رخ داده و زیست 
دانشــجویی را مختــل کــرد. از طــرف دیگر ما 
بــا حضور جدید الورودها در دانشــگاه مواجه 
شــدیم کــه پیش تــر دانش آمــوز بــوده و قبــلًا 
تجربه ای برای حضور در دانشــگاه نداشتند و 
به همین خاطر با اختلال هایی در فرایندهای 
تربیتی و جامعه پذیریشان مواجه شدند، لذا 
دانش آموزانــی داشــتیم که شــاید چنــدان با 
آداب دانشــگاه آشــنا نبودند، از این رو  فرایند 
و زیســت دانشــجویی دچــار  جامعه پذیــری 

اختلال شده است.
معــاون وزیر علــوم، تحقیقــات و فناوری 

اظهار داشــت: دفعتــاً تصمیم بر بازگشــایی 
دانشــگاه ها اجرایــی شــد کــه البتــه تصمیــم 
خوبــی هم بود، زیرا شــاخصه ها، آمار و ارقام 
دلالــت بر این داشــت رغبت زیادی از ســوی 
دانشــجویان وجــود دارد. از طرفــی آمارهای 
نگــران کننــده ای در خصــوص فضــای غیــر 
حضوری وجود داشــته، یعنــی آمارها دلالت 
بر کاهش امید به آینده در دانشجویان داشته 

است.
کلانتــری افــزود: تحلیــل مــا ایــن بــود که 
بازگشــایی دانشــگاه ها بــا تمــام ســختی ها و 
مضایقــی کــه بــرای سیســتم آمــوزش عالی 
و  مالــی  فشــارهای  بــا  حتــی  دارد،  کشــور 
مشــکلات بنیادی زیرســاختی که دانشــگاه با 
آنهــا مواجــه بــوده می توانــد بســیاری از این 
آســیب ها را مرتفــع ســازد، بــه همیــن خاطر 

دانشگاه ها بازگشایی شد.
وی ادامــه داد: ما با دانشــجویانی رو به رو 
بودیم که شاید تراز آسیب های اجتماعیشان 
اندکــی بالاتــر از قبــل بــود و نمی تــوان منکــر 
ایــن شــد و شــاخص ها و ارقــام دلالــت دارد 
کــه در بســیاری از زمینه ها دچار آســیب های 
جــدی بودیــم. تحلیــل مــا این بود، قســمت 
بــزرگ آســیب ها، ناشــی از کرونــا بــوده کــه 

معاون حمل ونقل شهرداری تهران با اعلام 
فرســودگی کامــل تاکســی های ون گفــت: در 
یــک برنامــه ۱۸ ماهه و با اعتباری مشــخص 
اورهــال واگن هــای متــرو در دســتور کار قــرار 

دارد.
بــه گــزارش ایســنا، مجتبــی شــفیعی بــا 
حضور در صحن علنی شــورای شــهر تهران 
حمل ونقــل  قــرارگاه  اقدامــات  بیــان  بــه 
حمل ونقــل  توســعه  گفــت:  و  پرداخــت 
عمومــی و مدیریــت تقاضــا می توانــد تــا ۱۵ 
درصــد در بهبــود وضعیــت ترافیــک مؤثــر 
باشــد که براین اساس باید توسعه و نوسازی 
سیســتم های  نوســازی  و  بهبــود  خطــوط، 
ســخت و نرم افــزاری را دنبال کنیــم. تاکنون 
59 برنامه عملیاتی تدوین شــده اســت و در 
حــال حاضر ۱۴۳ ایســتگاه و ۱۵۲۱ واگن مترو 
داریــم که از ایــن میان ۲۶۰ واگــن دوطرفه و 
۱۲9۵ واگن یک طرفه اســت و برای رســیدن 
بــه فاصلــه اســتاندارد یعنــی دو دقیقــه بــه 
۱۴۶۷ واگــن نیاز داریم و این در حالی اســت 
که برای خطوط جدید هشــت تــا ۱۱ مترو نیز 

۱۵۰۰ واگن می خواهیم.
او بــا بیــان این کــه متوســط عمــر نــاوگان 
اتوبوســرانی ۱۰ ســال و در بخــش خصوصی 
این عدد ۱۵ ســال اســت، گفت: تنهــا ۲ هزار 
اتوبــوس و همچنیــن ۳۰۳  و ۲۷4 دســتگاه 

دستگاه مینی بوس مان فعال است.
شــفیعی با اشــاره به وضعیت تاکسیرانی 
ادامــه داد: در ســازمان تاکســیرانی ۷۸ هزار 
و ۷۰۰ تاکســی فعــال هســتند کــه ۵۲ درصد 
بــالای ۱۰ ســال دارنــد و بــه ســن فرســودگی 
رســیده اند کــه از ایــن میــان بیــش از ۶۵۰۰ 
دســتگاه ون هســتند و این در حالی است که 
به طــور کامــل این ون ها فرســوده هســتند و 

میانگین جابه جایی شان ۱۸ درصد است.
وی بــا بیــان این کــه اخیــراً تفاهمنامه ای 
بــا وزارت کشــور پیگیــری کردیــم تــا ۲ هــزار 
میلیارد تومــان اعتبار برای لوازم یدکی مترو 

اختصاص داده شود، تصریح کرد: همچنین 
قــرارداد ۶۳۰ دســتگاه واگــن نیــز بــا تهاتــر 
نفــت انجام خواهد شــد. البته ایــن موضوع 
بــه دوره قبلــی مدیریت شــهری بازمی گردد 
کــه در دوره فعلــی پیگیری شــد و در آخرین 
مکاتبــات کــه بــا ســازمان برنامــه و بودجــه 
انجــام شــد، اعــلام می کنند کــه وزارت نفت 

حواله برای تهاتر نفت را تأمین کند.
شــفیعی در مورد وضعیــت اتوبوس های 
دوره  در  بایــد  این کــه  بیــان  بــا  فرســوده 
شــود،  نوســازی  دســتگاه   ۴۳۰۰ چهارســاله 
اظهار کرد: براســاس برنامه ریزی های انجام 
شــده قرار اســت بیــش از ۲ هــزار دســتگاه از 
محل اعتبارات وزارت کشور، یکهزار دستگاه 
از محــل واردات و ۵۰۰ دســتگاه نیــز از محل  
اتوبوس های برقی تأمین شود و همچنین در 
نظر داریم بخش خصوصی را در ساماندهی 
نیروی انسانی تقویت کرده و به همین دلیل 
یکــی از خطوط بی آر تــی را برای ورود بخش 
خصوصــی در ایــن زمینه در نظــر گرفتیم که 
برنامه ریزی فشرده ای برای تأمین رانندگان 
از ایــن محــل تأمین شــده اســت و همزمان 
پیــش  در  را  اتوبوس هــا  بازســازی  بحــث 
گرفته ایــم و در ایــن زمینه با مــدل اقتصادی 
جدیــدی که طراحــی کردیــم خودروســازان 
علاقه مند شدند که به این مقوله وارد شوند.

شــفیعی با بیــان اینکــه بزرگترین فضای 
زیرزمینــی کشــور و حتــی خاورمیانه به اســم 
ســامانه اکتابــان در متــرو افتتــاح می شــود، 
گفت: شــش ایســتگاه متــرو تا پایان ســال به 

بهره برداری می رسد.
وی با اشــاره به لزوم توســعه حمل ونقل 
جریمــه  ســقف  این کــه  بــر  تأکیــد  بــا  پــاک 
خودروهــای فاقد معاینه فنی محدود شــده 
کــه باید ایــن اختیــار بــه شــهرداری و پلیس 
داده شــود کــه ایــن مســأله را تغییــر دهنــد، 
گفــت: پلیس در خصــوص خودروهای فاقد 
طرح ترافیک مباحث حقوقی را دنبال کرده 

و همکاری هایــی در ایــن زمینــه داشــتیم تــا 
بتوانیم رویکرد مشــخصی در برخورد با این 

خودروها داشته باشیم.
تهــران  شــهرداری  حمل ونقــل  معــاون 
در بخــش دیگــری از گــزارش خــود بــا تأکید 
بــر این کــه در ســال ۱۴۰۰ بــا وجــود افزایــش 
۳۵ درصــدی ترافیک شــاهد کاهش هشــت 
درصدی تلفات ناشــی از تصادفات رانندگی 
در  مــا  اصلــی  بحــث  کــرد:  اظهــار  بودیــم، 
قرارگاه حمل و نقل، توســعه اتوبوس اســت 
کــه همان طــور که عــرض کردم بــا همکاری 
وزارت کشــور و شهرداری، نوســازی و اورهال 
تــا  و  دارد  قــرار  کار  دســتور  در  اتوبوس هــا 
پایان ســال باید ۱۴۰۰ دســتگاه اورهال شــود 
کــه اقداماتــی در ایــن زمینــه انجــام شــده و 
حتــی بخــش خصوصــی وارد شــده اســت و 
ایــن اتوبوس هــا در صــورت نوســازی تفاوت 
چندانــی بــا اتوبوس هــای جدیــد نخواهنــد 

داشت.
ورود  از  تهــران  شــهردار  معــاون 
اتوبوس هــای کارکــرده تولیــد اروپــا خبر داد 
و گفــت: ۵۰ دســتگاه اتوبــوس وارد شــده که 
در حــال تعمیرات اولیه اســت و پس از اخذ 
مجوز دولت شــماره گذاری آن انجام خواهد 
شــد که در این میان اتوبوس های تک کابین، 
دوکابیــن و دوطبقــه به چشــم می خــورد که 
دوطبقــه  اتوبوس هــا  ایــن  از  دســتگاه  پنــج 
خواهنــد بــود کــه ایــن اتوبوس ها اســتاندارد 
یورو ۴ و حتی یورو ۵ هستند و استانداردهای 
مــورد نظــر مــا را تأمیــن کرده انــد همچنین 
قیمت خرید این اتوبوس ها از هزینه اورهال 

اتوبوس های فعلی کمتر است.
دســتگاه   ۵۰ این کــه  بیــان  بــا  شــفیعی 
اتوبوس برقــی نیز تا پایان ســال وارد ناوگان 
می شــود، گفــت: یــک برنامــه ۱۸ ماهــه بــا 
اعتبــار ۸۰۰ میلیــارد ریــال و ۲۴ میلیون یورو 
پیش بینــی شــده کــه اورهــال متــرو ســرعت 

گیرد.

البتــه مشــکلات بیرونی هــم وجود داشــته و 
هنــوز هم ســرجای خــودش  اســت. البته که 
نمــی تــوان از معاضدت و ضدیت دشــمنان 
کــه در فضــای رســانه ای و فضــای مجــازی 
داشــتند، در قبــال آســیب هایی کــه متوجــه 
دانشجویان است غافل شــد.کلانتری اضافه 
کــرد: درعیــن حــال اما بخشــی کــه مدیریت 
پذیرتــر و در دســترس تر بــود ایــن بــود کــه با 
رونــق فعالیت هــای فرهنگــی، درگیــر کردن 
در  اجتماعــی  مســئولیت  بــا  دانشــجویان 
دانشــگاه، تعهداتــی کــه نســبت بــه جامعــه 
خودشــان دارنــد و درگیر کردن آنــان با نظام 
حل مسائل جامعه و دانشگاه می توانیم این 
مشــکلات را رفــع کنیم. از ایــن رو اصلی ترین 
کانون هــا،  تشــکل ها،  احیــای  مــا  برنامــه 
رویدادهــای  احیــای  و  علمــی  انجمن هــای 
متنــوع بــود، تلاشــمان بــر ایــن بود بــا حفظ 
پروتکل هــا آن رویدادها را دوبــاره زنده کنیم 
که جشــنواره حرکت، جشــنواره کمند و ســایر 
جشــنواره ها و برنامه ها را داشــتیم که وزارت 

علوم و تحقیقات متولی آن است.
وزارت  اجتماعــی  و  فرهنگــی  معــاون 
علــوم و تحقیقــات بیان کرد: اگــر به تک تک 
دانشــگاه ها رجــوع کنیــد می بینیــد که حجم 
گســترده ای از فعالیت هــا در حــال رخ دادن 
اســت. بــا ابــلاغ و دســتور ویــژه ای کــه وزیــر 
در خصــوص تخصیــص ســه درصــد اعتبــار 
دانشــگاه ها به بحث های فرهنگی داشت، به 
نظر می رســد که افــق خیلی روشــن تر و فضا 
خیلــی بهتــر خواهد شــد. این کمــک می کند 
و  فرهنگــی  فضاهــای  درگیــر  دانشــجویان، 
اجتماعــی  شــوند و از شــرایط  دارای آســیب  

فاصله بگیرند.
متعــدد  تحقیقــات  کــرد:  بیــان  وی 
داده  نشــان  خــارج  و  داخــل  دانشــگاه های 
بــه میزانی کــه فعالیــت اجتماعــی فرهنگی 
دانشــجویان زیاد می شــود میزان آسیب های 
اجتماعی کم می شود، یعنی میزان فعالیت 
جمعی کــه افراد دارند و میزان فعالیت های 
اجتماعــی و مســئولیت و تعهــد اجتماعــی 
اجتماعــی  آســیب های  کاهــش  موجــب 

می شود.
معــاون وزیر علــوم، تحقیقــات و فناوری 
در پاســخ به این ســؤال که »آیا اجباری برای 
در  و عضویــت  حضــور  دانشــجویان جهــت 

کانون هــای صنفــی و شــوراها وجــود دارد؟« 
گفــت: اصــلًا اجبــاری در ایــن زمینــه وجــود 
نــدارد، زیرا ایــن کار کامــلًا داوطلبانه اســت. 
فعالیــت در انجمن هــا، کانون ها، تشــکل ها، 
یــک  کامــلًا  جهــادی  گروه هــای  و  هیئــات 
کار داوطلبانــه اســت و تمــام مزیتشــان بــه 
داوطلبانــه و اختیــاری بودنشــان اســت و اگر 
غیــر از ایــن باشــد اصلًا معنــی نــدارد. اجبار 
در ایــن فعالیت ها نه امکان داشــته و نه حق 

چنین چیزی وجود دارد.
کلانتری در واکنــش به اینکه »چه کاری از 
معاونــت فرهنگی قبلی مانــده بود که اکنون 
بایــد ادامه یابــد؟« گفت: معاونــت فرهنگی 
بایــد  و  بــود  کرونایــی  فضــای  درگیــر  قبلــی 

اقتضائات را درک کرد. 
وقتــی دانشــگاه درگیــر فضــای کرونایــی 
کارشــناس  شــد،  حضــوری  غیــر  آمــوزش  و 
فرهنگــی در دانشــگاه هیــچ کاری نمی کرد و 
ســاختار فرهنگی هیــچ طوری نمی شــد، لذا 
بواســطه شیوع کرونا و سلطه فضای کرونایی 
ســاختارهای فرهنگی در دانشــگاه ها، بودجه 
فرهنگی در دانشگاه ها و کارشناسان فرهنگی 
دچار آسیب های جدی شدند و بخش بزرگی 
از کارشناســان از واحد فرهنگی به حوزه های 
دیگــر رفتند و بودجه شــان نیز کم شــد، چون 
بودجــه فرهنگی چنــدان معنایی نداشــت و 
کارهــای فرهنگــی عموماً حضــوری و عملی 

است.
معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، 
تحقیقــات و فنــاوری در پایان افزود: بخشــی 
از فعالیت هــای فرهنگــی در فضــای مجازی 
امتــداد پیــدا کرد ،امــا فعالیت هــای میدانی 
مانند اردوهای دانشــجویی عموماً تعطیل و 
طبیعتــاً بخشــی از این هزینه هــا هم تعطیل 
شــد. خیلــی از انجمن هــای علمــی متفــرق 
شــدند و دیگــر از حیز انتفاع ســاقط شــدند و 
اکنــون در حــال جمــع آوری آنهــا هســتیم تا 
انجمن هــا و اتحادیه ها مجدداً شــکل بگیرد. 
ما در حال بسترســازی هستیم تا دانشجویان 
از  کثیــری  بخــش  شــوند.  جمــع  هــم  دور 
انجمن هــا، تشــکل ها و کانون هــا نتوانســتند 
انتخاباتشان را برگزار کنند، لذا بدنه مدیریتی 
سه سال پیش ماند و بدنه مدیریتی جدیدی 
هم که آمده طی ساز و کاری به ساختار قبلی 

متصل نشد.

ë  ســفر به قطر برای خریــد اتوبوس های مازاد
پس از جام جهانی

او همچنین از ورود ۲۰۰ اتوبوس نوســازی  
شده تا یک ماه آینده به خیابان های پایتخت 
خبر داد و در مورد پروانه »اسنپ«، گفت: در 
تــلاش هســتیم پروانه بهره برداری اســنپ را 
از وزارت صمــت به شــهرداری انتقال دهیم 
تــا مشــکل کرایه  کــه به معضل تبدیل شــده 
برطرف شــود.مجتبی شــفیعی در خصوص 
گفــت:  عمومــی  حمل ونقــل  وضعیــت 
برنامه های سال  جاری تنظیم شده و نیازمند 
برنامه هــای  فقــط  جلســه ای  در  کــه  آنیــم 
ســال ۱۴۰۱ را ارائــه دهیــم.وی بــا بیــان اینکه 
ســاماندهی حمل و نقــل عمومی موضوعی 
است که به تنهایی از عهده شهرداری برنمی 
آیــد گفت: در گذشــته حمایت دولت بیشــتر 
بود،  البته اتوبوس برقی با قیمت حداقل هر 
دســتگاه ۱۰ میلیــارد تومان از شــهریورماه در 

پایتخت تأمین می شود.
تعــداد  حداکثــر  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
اتوبوس های فعال در سال ۸۶ هیچ وقت به 
۶۰۰۸ دســتگاهی که می گویند نرســید و تنها 
بیــش از ۴۰۰۰ دســتگاه اتوبــوس بــود، گفت: 
اگــر بتوانیم برنامه هــا را محقق کنیم اقدامی 
بی نظیر در تأمین اتوبوس رخ داده و در مورد 
۶۳۰ واگــن نیــز بایــد بگویــم کــه اگــر بتوانیم 
قــرارداد و مجوزهــا را نهایی کنیــم و حواله را 
بگیریــم تا دو ســال آینده اولیــن واگن ها وارد 

خطوط می شوند.
به گفته شــفیعی، چهار جلســه در قرارگاه 
حمل ونقل برگزار شــده که ۴۱ مصوبه داشته 
کــه از این میان ۲۳ مورد از مصوبات پیگیری 
و اجــرا شــد، با تأمیــن قطعــات کار اورهال را 
آغــاز می کنیــم و براســاس برنامه ریــزی کــه 
انجــام دادیــم پــس از شــروع در ۱۸ ماه ۷۰۰ 

قطار را اورهال می کنیم.
وی گفــت: بیــش از ۶۵ درصــد یــک نــوع 
آغــاز  در  شــهری  دوربین هــای  از  خاصــی 
فعالیــت ما معیوب بودند، اما اقدامات لازم 
بــرای تأمیــن تجهیــزات در ایــن زمینــه آغاز 

شده است.
معــاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری 
تهــران بــا اشــاره بــه ســفر یــک روزه بــه قطر 
بــرای اســتفاده از اتوبوس هــای مــازاد پس از 
برگــزاری جام جهانی بــا تأکید بــر اینکه قرار 
شده بررســی هایی در این زمینه انجام دهند 
و نتایــج را اعــلام کنــد، گفــت: ۲۰۰ دســتگاه 
اتوبــوس تا یــک مــاه دیگر بــا نوســازی هایی 
چرخــه  وارد  داد  خواهیــم  انجــام  کــه 
خدمت رســانی می شــود تــا مشــکلات مردم 

کمی در حوزه حمل ونقل بهبود یابد.
وی ضمن تأکید بر اینکه با چنگ و دندان 
اتوبوس ها را تأمین و اورهال واگن ها را انجام 
می دهیــم، گفت: ۲۱۰۰ میلیارد تومان تأمین 
نقدینگی برای مترو انجام شــده است و ما به 

قول هایی که داده ایم عمل می کنیم.

تأثیر غیر حضوری شدن دانشگاه هادر  دوسال و نیم اخیر در گفت و گو با معاون فرهنگی وزیر علوم بررسی شد

سکته زیست دانشجویی در دوران کرونا

تحقیقات متعدد دانشگاه های داخل و خارج نشان داده به میزانی 
که فعالیت اجتماعی فرهنگی دانشجویان زیاد می شود میزان 

آسیب های اجتماعی کم می شود، یعنی میزان فعالیت جمعی 
که افراد دارند؛ میزان فعالیت های اجتماعی و مسئولیت و تعهد 

اجتماعی موجب کاهش آسیب های اجتماعی می شود

ما با دانشجویانی رو به رو بودیم که شاید تراز آسیب های 
اجتماعیشان اندکی بالاتر از قبل بود و نمی توان منکر این شد 

و شاخص ها و ارقام دلالت دارد که در بسیاری از زمینه ها دچار 
آسیب های جدی بودیم

معاون شهردار تهران خبر داد

ورود اتوبوس های دو طبقه به تهران

 ایران سپید بعد از دو سال توقف  دوباره منتشر شد 
گــروه اجتماعــی/ ایران ســپید روزنامه ای کــه به خــط بریل بــرای نابینایان 
منتشــر می شــد دوباره انتشارش را از سرگرفت و از ۲۱ خرداد ۱4۰۱ به دست 

نابینایان و کم بینایان علاقه مند رسیده است.
بــه نقل از روابط عمومی مؤسســه فرهنگی- مطبوعاتــی ایران، روزنامه 
ایــران ســپید »تنها روزنامه ویــژه نابینایــان و کم بینایان در ایــران و جهان« 
بعد از واکسیناســیون مردم در ایران و کاهش مرگ و میر و آبی شــدن نقشه 
کرونایی کشــور با همت مســئولان این مؤسســه فرهنگی دوباره انتشارش را 

از سر گرفته است.
ایــن روزنامــه به خــط بریل و در ۱۲ صفحــه به صورت رایگان به دســت 

مخاطبان نابینا و کم بینا در سراسر کشور می رسد.
لازم به ذکر است این روزنامه در گذشته در ۲۰ صفحه به چاپ می رسید 
امــا با صعودی شــدن قیمت کاغــذ بویژه کاغذ های مخصــوص برای چاپ 
بریل در حال حاضر فقط امکان چاپ ۱۲ صفحه ای ایران سپید فراهم شده 
است. این محصول فرهنگی مؤسسه مطبوعاتی ایران از هم اکنون در اختیار 
جامعه هدف قرار گرفته است.»ایران سپید« فعلًا به صورت هفتگی منتشر 
می شــود اما لزوم توجه جدی به امر اطلاع رسانی برای جامعه افراد دارای 
معلولیت بینایی باعث شد تا در کنار چاپ هفتگی بریل مجله های صوتی 
خبری کوتاه روزانه از ســوی مؤسســه فرهنگی مطبوعاتی ایران تدوین شود 
تا دسترســی نابینایان به دنیای خبر و رســانه هموارتر از قبل گردد. روزنامه 
ایران سپید که از ۲۸ آبان ۱۳۷5 از سوی مؤسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران 
به دلیل کمبود منابع اطلاعاتی برای نابینایان و به عنوان دومین محصول 
فرهنگــی در مؤسســه فرهنگی و مطبوعاتی ایران منتشــر شــد با همه گیری 
کرونا و به دلیل مطالعه ایران سپید با دست، چاپ آن در اسفند ماه ۱۳9۸ 
متوقف شــده بود. این روزنامه  از همه مهمتر به خاطر انتشــار به خط بریل 
که زبان رســمی نابینایان است از اهمیت بسیاری برخوردار است. تحریریه 
ایــن روزنامه متشــکل از خبرنــگاران بینــا و نابیناســت و حوزه های مختلف 
سیاســی، اجتماعــی، اقتصــادی، فرهنگی و مســائل مربوط به افــراد دارای 

معلولیت را به طور خاص پوشش می دهد.
طــی ســال های انتشــار، ایجــاد اشــتراک رایــگان بــرای نابینایــان، چاپ 
دوگانه )بریل و بینایی(، تهیه و تولید محتواهای مناسب ســازی شــده برای 
نابینایان، ایجاد تارنمای روزنامه و برپایی دوره های آموزشی برای نسلی از 
خبرنگاران نابینایی که امروز شــاهد حضور فعال آنها در عرصه مطبوعات 
هستیم از جمله اقدامات اثرگذار این روزنامه طی سال های انتشارش بوده 

است.

روز صفر کرونا برای سومین بار
مرکــز روابط عمومی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی اعلام کرد: 
در طــول ۲۴ ســاعت، از تاریخ ۲۸ خرداد تا ۲9 خــرداد ۱4۰۱ هیچ بیمار مبتلا 
بــه کووید۱9 در کشــور جان خود را از دســت نداد و مجمــوع جانباختگان این 
بیمــاری، در عــدد ۱۴۱ هزار و ۳۶۳ نفر ماند.به گــزارش ایرنا، از دیروز تا امروز 
۲9 خردادماه ۱۴۰۱ و براساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۶۰ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱9 در کشــور شناســایی و ۴۰ نفر از آنها بســتری شدند.مجموع 
بیماران کووید۱9 در کشور به ۷ میلیون و ۲۳۴ هزار و ۷۵۷ نفر رسید که تاکنون 
۷ میلیــون و ۶۰ هــزار و ۴۴۶ نفــر از بیماران، بهبــود یافته  یا از بیمارســتان ها 

ترخیص شده اند.
۲9۷ نفــر از بیمــاران مبتــلا به کوویــد۱9 در بخش هــای مراقبت های ویژه 
بیمارســتان ها تحــت مراقبت قــرار دارند. تا کنــون ۵۲ میلیــون و ۵۰9 هزار و 
۸۸۵ آزمایش تشــخیص کووید۱9 در کشــور انجام شــده است که ۶۴ میلیون 
و ۶۰۶ هــزار و ۲۰۳ نفــر دوز اول، ۵۷ میلیــون و 9۴۶ هــزار و ۶۸۱ نفــر دوز دوم 
و ۲۷ میلیون و ۶۶9 هزار و ۸۰ نفر، دوز ســوم واکســن کرونا را تزریق کرده اند، 
همچنین مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۰ میلیون و ۲۲۱ هزار 
و 9۶۴ دوز رســید.در بازه زمانی یاد شــده نیز۱۴ هزار و ۲۶۴ دوز واکســن کرونا 
در کشــور تزریق شــده اســت.در حال حاضر ۰ شهرســتان در وضعیت قرمز، 
۰ شهرســتان در وضعیــت نارنجــی، ۱۰۶ شهرســتان در وضعیــت زرد و ۳۴۲ 

شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.
ë ایمنی جمعی علیه کرونا ایجاد شد

به گفته بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، دولت 
مردمی، مبارزه با کرونا را به عنوان نخســتین اقــدام در اولویت قرار داد، تهیه 
واکســن شــتاب گرفت و با حضور مردم در رده های مختلف انتظامی، بسیج 
نیروهای جهادی و غیره، مساجد، مراکز، استادیوم ها محل تزریق واکسن شد 
و در روز حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار تزریق و در هفته حدود هشت میلیون 
تزریــق انجــام شــد و ما در ایــن زمینه رکــورد جهانــی داریم که نشــان دهنده 
قدرت مان است.وی افزود: با استفاده از نوع واکسن نو ترکیب و ویروس کشته 

شده ایمنی جمعی علیه کرونا ایجاد شده است.

درخواست تجمیع بیمه تکمیلی شاغلان و بازنشستگان 
آموزش و پرورش

محمــد اســکندری مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشــوری طــی یک نامه 
خطاب به یوســف نوری وزیر آموزش و پرورش بیان کرده است: اجرای ماده 
۸۵ قانون مدیریت خدمات کشــوری یکی از دغدغه ها و مطالبات همیشگی 
بازنشستگان آموزش و پرورش است. از این رو با عنایت به اقدام قابل تقدیر 
آن وزارتخانــه در انعقــاد تفاهمنامه بیمه تکمیلی درمان فرهنگیان معزز با 
شرکت بیمه دانا در راستای بهبود خدمات دهی به این قشر عزیز و فرهیخته، 
به اســتحضار می رســاند یکی از مطالبات مؤکد بازنشســتگان معزز صندوق 
بازنشســتگی کشوری و بویژه بازنشستگان عزیز و فرهیخته آموزش و پرورش 
در ســال های اخیر، اجرای ماده ۸۵ قانون خدمات کشــوری مبنی بر تکلیف 
دســتگاه های اجرایی برای انعقاد قرارداد بیمه تکمیلی درمان بازنشستگان 
و خانواده هــای آنهــا بــه همراه قــرارداد بیمه تکمیلــی درمــان کارمندان آن 
دستگاه، است.وی همچنین تأکید کرده است که در صورت تحقق این مهم، 
علاوه بر رضایت نســبی بازنشســتگان از خدمات بیمه تکمیلــی درمان، این 
امکان فراهم می شود تا بازنشستگان بتوانند با مراجعه به دستگاه های محل 
اشــتغال خود، خدمات را دریافت کنند.اســکندری در پایــان نامه خود اعلام 
آمادگــی کرده اســت در صورت موافقت وزارت آمــوزش و پرورش با تجمیع 
بیمه تکمیلی شــاغلان و بازنشســتگان، راهکارهای قانونی جهت مساعدت 
مالی را با ارائه طرحی در هیأت مدیره صندوق بازنشســتگی کشوری بررسی 

نماید.

 تشدید نظارت های بهداشتی 
در ساعات غیراداری و روزهای تعطیل

یــک  معــاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی در 
بخشــنامه ، برنامــه تشــدید نظارت هــای بهداشــتی در ســاعات غیــراداری و 
روزهای تعطیل را به دانشــگاه ها و دانشــکده های علوم پزشــکی کشــور ابلاغ 
کرد.بــه گــزارش ایرنا، در بخشــنامه کمــال حیدری به رؤســای دانشــگاه ها و 
دانشــکده های علوم پزشکی کشور آمده اســت که با عنایت به شروع فصول 
گرم سال، تعطیلات تابستانی و افزایش حجم سفرهای داخلی و در راستای 
کنترل و کاهش طغیان های احتمالی ناشی از شیوع بیماری های قابل انتقال 
از آب و غذا بویژه طغیان بیماری های اسهال و التور و کنترل بیماری کووید۱9، 
تشدید نظارت های بهداشت محیطی هدفمند بر مراکز تهیه، طبخ، عرضه و 
فروش مواد غذایی، اماکن عمومی، بین راهی، اقامتی و مراکز و اماکن مشابه 
همچنین ســامانه های آبرســانی، استخرهای شــنا و شــناگاه های طبیعی در 
قالب اجرای برنامه تشدید نظارت ها در ساعات غیراداری و روزهای تعطیل، 

ضروری و مورد انتظار است.

اکرم رضایی ثانی
خبرنگار

 تغییر زیست دانشــجویی با تأثیر از غیرحضوری شدن دانشگاه ها آغاز شد. دانشگاه، »جامعه 
پذیــری« را به جوانــان پــس از دوران دانش آموزی با شــروع دوران دانشــجویی تعلیم داده و 
یک جهــش اجتماعی برای فــرد را در پی دارد. انجمن، شــورا، کانون های فعال دانشــجویی، 
جشــنواره ها و تمامی فعالیت های فرهنگی- دانشــجویی که می توانــد از محورهای تأثیر گذار 
در جامعه پذیری باشــد پس از گذشــت دو ســال و نیم تعطیلی، مجدداً با هدف هایی از جمله 

تقویت زیست دانشجویی آغاز به کار می کنند.  


